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A Organizační struktura probační služby Německa (graf 1) 

 

 

 

 

 

 
 

Zdroj: Probace v Evropě, 2002 

První organizační schéma znázorňuje sociální služby v rámci trestního systému ve 

vztahu k příslušným zákonodárným organizacím.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



B Organizační struktura probační služby Německa (graf 2) 

 

 

 

 

 

 

Zdroj:  Probace v Evropě, 2002 
  

Druhé organizační schéma znázorňuje model, jímž jsou z jednoho úřadu organizovány 

jak probační služby, tak soudní podpora. To však neznamená, že jejich úlohy jsou 

vykonávány na společné bázi. V druhém modelu sociální služby opět tvoří součást soudu 

nebo úřadu státního zastupitelství. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



C Organizační struktura probační služby Německa (graf 3) 

 

 

 

 

 

 

 

 

Zdroj: Probace v Evropě, 2002 

Třetí organizační schéma znázorňuje strukturu sociálních služeb v rámci spolkové 

republiky, jako nezávislé organizace mimo kompetenci soudu, státního zastupitelství 

a trestních zařízení. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



D. Transkripce rozhovorů s probačními úředníky 

Na základě prostudované literatury bylo pro tento výzkum osloveno 13 probačních 

úředníků, jímž bylo položeno 9 tazatelských otázek. Odpovědi respondentů byly 

zaznamenány na záznamový arch, který poté sloužil pro transkripci. 

Respondent 1 

Muž, 46 – více, 0 - 2 roky praxe, Dohledy 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 

Ne, myslím si, že je zde nedostatečná propojenost mezi jednotlivými subjekty, které 

pomáhají pachatelům trestné činnosti. Pokud člověk vyjde z vězení a nenajde oporu 

v rodině nebo sociální pomoci, tak nemá nic, nemá žádné sociální zázemí, je těžko 

zaměstnatelný, je zadlužený a bude mít opět sklon k nelegální činnosti.  

Jak sociálních kurátorů, tak probačních úředníků je v České republice málo a nejen 

nás, ale snižuje se i čím dál více počet organizací, které zaměstnávají osoby se 

záznamem v rejstříku trestů, což také není dobře. 

2.  Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní 

trest? 

Nemohu říci úplně přesně, ale asi mezi ty nejčastější patří nedostatek financí, 

zadluženost, v poslední době exekuce, neschopnost najít si práci. Většinou nemají 

rodinné zázemí, nic je na svobodě nedrží. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti bydlení? 

Určitě větší prostor pro sociální byty za dobré finanční prostředky a určitě probační 

domy, které by pomohly podmíněně propuštěným z výkonu. Probační domy by tady 

měly fungovat jako mezistupeň z vězení na svobodu podmíněně propuštěnému. 

Projekt na probační domy se již připravuje, tak doufejme, že vše bude v pořádku.  

4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 

Určitě je to na prvním místě oddlužení. Oni nechtějí pracovat nebo si vůbec nějakou 

práci hledat, protože mají exekuce a velice dobře vědí, že by jim stát peníze vzal. Byl 

by tak sám proti sobě, kdyby šel pracovat legálně. Vzniká tu tak spousta nelegální 

činnosti, ale alespoň pracují a netráví svůj volný čas v hospodách nebo barech.  Dále 

bych se zde více zaměřil na propagaci a zvýšení počtu dluhových poraden, a také 



zvýšení počtu institucí, které zaměstnávají osoby se záznamem v rejstříku, kterých je 

zde opravdu málo. 

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Na první místo bych určitě dal snížení úroků a zavřel bych nebankovní instituce. Stát 

v tomto směru velmi zaspal. Nyní zde mám jednoho klienta, který si u nebankovní 

instituce půjčil na auto. S úroky se půjčka vyšplhala až na 1 milion korun. Zlepšil 

bych podmínky osobního bankrotu, a jak jsem již říkal, zvýšil bych počet dluhových 

poraden a také bych je více zviditelnil. 

6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

Mělo by se začít s prevencí již ve škole, jak se k sobě mají lidé chovat, co je špatné 

a co je naopak správné. Děti by měly mít alespoň nějaké právní vědomosti, jako 

například měly by znát následky trestného činu. Více by se mělo dbát na šikanu u dětí, 

školní systém je v tomhle ohledu pozadu. Měly by se používat programy na školách, 

které dětem ukážou špatnost trestného činu.  

Co dále by měl stát udělat? Myslím si, že jsou zde mírné trestní sankce, a proto lidé 

páchají opakovanou trestnou činnost, takže bych navrhoval zpřísnění trestních sankcí. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České republice? 

Určitě snížení počtu případů na jednoho probačního úředníka a také lepší propojenost 

všech institucí, které s pachateli pracují. 

8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy u pachatelů 

vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační služby? 

Je mnoho faktorů, které na recidivu mají vliv, určitě mezi ty hlavní bych zařadil lepší 

propojenost všech systémů, lepší prevence na školách, větší možnost uplatnění 

propuštěného na trhu práce.  

U podmíněně propuštěných by situaci mohly určitě zlepšit probační domy, které 

reagují na situaci po propuštění a normálním životem. Samozřejmě hlavním faktem je 

ten, že musejí chtít oni sami. Oni musejí být tou řídící jednotkou. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Zda bych něco změnil? To asi ano. Navýšil bych počet personálu a snížil bych počet 

klientů na jednoho probačního úředníka. Měli bychom pak více času věnovat se 



jednotlivým klientům. Finanční stránka by také mohla být více motivační vzhledem k 

množství práce. 

Respondent 2 

Muž, 36 - 45 let, 9 a více let praxe, Dohledy 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 

Nevím. Nabídka pro pachatele je velmi široká, mají širokou škálu možností, ale přijde 

mi, že je celý systém nejednotný. Nefunguje propojenost jednotlivých subjektů, tak 

jak by měla, ale na druhou stranu všichni mají na výběr, zda budou páchat trestnou 

činnost nebo ne. 

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní trest? 

Příčiny? Zadluženost, drogy, nezaměstnanost. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti bydlení? 

Vyšší počet sociálních bytů nebo azylových domů za rozumné finanční možnosti a asi 

teď nejvíce diskutované probační domy, které by se měly stát užitečným nástrojem, 

který pomůže podmíněně propuštěným z vězení. Samozřejmě zase bude záviset na 

nich, zda budou pravidla v probačních domech dodržovat a budou se snažit o návrat 

do běžného života. 

4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 

Založení nových organizací, které by se zaměřovaly na zaměstnávání pachatelů 

trestných činů, tím by se mohla celá situace zlepšit. Pachatelé by měli práci, vydělali 

by si tak peníze a trávili by svůj čas užitečně. Protože v dnešní době velký počet 

zaměstnavatelů, kteří by zaměstnali osoby se záznamem v rejstříku, není.  

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Opět se budu opakovat, je to více pracovních možností, díky práci by si vydělali 

peníze a mohli tak zaplatit svoje dluhy.  

Pokud tedy nebudu mluvit jen o pracovních možnostech, tak by se také měla zlepšit 

propagace dluhového poradenství, aby pachatelům s finanční situací pomohli 

odborníci. 



6. Co by dle Vašeho názoru měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

Já bych nechal to, co stát dělá do teď, ale více bych to zefektivnil. Více bych se 

zaměřil na celkovou propojenost.  V České republice je tento směr málo 

propracovaný. Stát by měl více podporovat organizace nebo tedy subjekty, které s 

pachateli pracují, a tím tak celý systém sjednotit. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České republice? 

Nevím, nemám o tom přehled. 

8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy u pachatelů 

vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační služby? 

Dle mého názoru by se měl určitě navýšit počet organizací, které budou zaměstnávat 

osoby se záznamem v trestném rejstříku. Mohl by nám pomoci elektronický 

monitoring, který se také neustále řeší, ale zatím se nedořešil. Zase bych zmínil 

probační domy, o kterých jsem už mluvil. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Ano. Snížil bych administrativu, které je až nad hlavu. Také bych zvýšil počet 

úředníků na budově a snížil bych počet klientů na jednoho probačního úředníka, a tím 

by vzniklo více času na jednotlivé klienty. 

Respondent 3 

Muž, 26 - 35let, 6 - 8let Praxe, OPP, dohled 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte 

 Ne. Všechno je to jenom o systému. Měl by být kladen větší důraz na samotné 

 propuštění pachatele z výkonu a na fázi před propuštěním pachatele. Propuštění mají 

 problém začlenit se zpět do společnosti, nemohou si najít práci, rodina jim nefunguje. 

 Stát by měl klást větší důraz na propuštění vězně a jeho začlenění do normálního 

 života. Nyní tomu snad pomůžou probační domy. 

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní trest? 

Těch příčin je několik, ale mezi ty nejzávadnější bych zařadil nedostatečné pracovní 

možnosti, špatná bytová situace, zadluženost - především exekuce a také drogy. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti bydlení? 



Určitě by to byla lepší sociální síť bydlení, což je ale samozřejmě otázkou sociální 

politiky.  

Dále by tuto situaci mohly řešit alespoň na nějakou chvíli probační domy, které se 

momentálně připravují. 

Já bych se více zaměřil na propuštění z výkonu, aby měli vyřešené bytové otázky, kam 

půjdou, a také jak zaplatí nájem. 

4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 

Zvýšení počtu organizací, které zaměstnávají osoby se záznamem v trestném rejstříku, 

protože jakmile vyžaduje zaměstnavatel výpis z trestného rejstříku a uvidí tam 

záznam, tak většinou dotyčný práci nedostane.  

Dále lepší propracovanost s úřadem práce, aby s pachateli lépe pracovali. V poslední 

řadě bych zvýšil počet rekvalifikačních kurzů, které také mohou pomoci. 

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Dle mého názoru by to bylo zvyšování finanční gramotnosti, rozšířit u nich znalost, 

jak uspokojit svoje potřeby, jak nakládat s financemi a pokud mají nějaký dluh, jak 

k němu přistupovat a nadále ho řešit. Důležité je, aby nechodili do nebankovních 

institucí nebo si nepůjčovali peníze od kamarádů nebo příbuzných.  

Také bych navýšil počet organizací nebo odborníků, kteří se finanční zadluženosti 

věnují. 

6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

U této otázky jedna odpověď opravdu nestačí. Stát by se měl zaměřit na to, kdy je 

recidiva nejvíce nebezpečná a také na odsouzené a jejich potřebu páchat trestný čin, 

tato potřeba by měla být ze strany státu redukována. Dále by se měl stát zaměřit na 

prevenci na školách, která je v dnešní době velmi opodstatněná. Stát by se měl více 

zaměřit na propuštění pachatelů z výkonu trestu, pro které je vrácení do společnosti 

velmi obtížné. Celkově by se mělo více dbát na jednotnost celého systému. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České republice? 

Za mě je to jednoznačně elektronický monitoring, který funguje v zahraničí již několik 

let. A druhá věc, která mě nyní napadá, je po určitém čase změna specializace v oboru, 

kdy tak můžeme předejít vyhoření. Tato možnost funguje v Irsku. 



8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy u pachatelů 

vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační služby? 

Určitě zpřísnění sankcí, pokud člověk dostane druhou, nebo dokonce třetí šanci 

a nevyužije jí, tak bych určitě zpřísnil sankce. Pokud má člověk dohled a neplní 

podmínky stanovené soudem jen z nějakých banálních důvodů, měl by přijít tvrdší 

postih.  

Elektronický monitoring a taky probační domy, které se připravují. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

V podstatě bych nic neměnil, ale pokud bych měl něco změnit, tak bych snížil 

administrativní činnost a počet případů na probačního úředníka. Tím by se stala práce 

mnohem kvalitnější. 

Respondent 4 

Žena, 26 - 35 let, 0 - 2 roky praxe, Dohledy 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 

Nevím, zda na dostatečné úrovni, ale na dobré úrovni určitě ano. Samozřejmě vždy je 

prostor na zlepšení. 

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní 

trest? 

Určitě jsou to peníze – zadluženost, životní podmínky, ve kterých lidé žijí a nestabilita 

rodinného zázemí. To si myslím, že jsou nejzávažnější faktory, které recidivu 

ovlivňují. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti bydlení? 

Mezi první bych zmínila probační domy, které by mohly v oblasti bydlení opravdu 

pomoci alespoň v tu první chvíli po propuštění, dále také větší počet azylových domů 

nebo sociálních bytů. Bohužel azylové domy mají v dnešní době nedostatek volných 

míst a finančních prostředků. Lidé v azylových domech neradi dodržují pravidla, která 

tam jsou nastavena, a tím zde vzniká další problém. Ale vše je jen o tom, zda člověk 

chce nebo nechce. 

4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 



Navýšení počtu poskytovatelů zaměstnání, a tím i pracovních míst.  

Také lepší spolupráce mezi samotnými poskytovateli, úřadem práce a probační 

službou.  

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Více dluhových poraden a také celého komplexního poradenství v oblasti zadluženosti 

a exekucí. U zadlužených osob je největší problém, že neví co s dluhy dělat 

a zamazávají je dalšími dluhy.  

6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

Myslím si, že by měly být přísnější tresty, ale vzhledem k přeplnění věznic je to 

celkem problém. Lidem nyní prochází věci, které by jim v jiné situaci projít nemohly. 

Stát by se měl z tohoto důvodu nejvíce zaměřit na otázku přeplněných věznic.  

Dle mého názoru by se stát měl také více zaměřit na přechod mezi propuštěním 

z výkonu trestu a návratem do normálního života, kdy je právě tato fáze velmi 

riziková pro recidivu. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České 

republice? 

Inspirovala bych se od systému v USA, kde je režim mnohem přísnější. Dále bych se 

inspirovala severními zeměmi, kde je nižší počet klientů na jednoho probačního 

úředníka.  

A poslední, co bych zmínila, je elektronický monitoring, který funguje již v mnoha 

zemích, jen u nás zatím ne. 

8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy u pachatelů 

vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační služby? 

Myslím si, že nejdůležitějším je pro pachatele jeho rodina a partnerské vztahy, z toho 

důvodu bych více pracovala s celou rodinou, která pomůže pachatelovi začlenit se zpět 

do společnosti.  

V našem státě bych zpřísnila trestní sankce, alespoň některé, díky nimž by mohlo dojít 

jak ke snížení trestné činnosti, tak kriminální recidivy. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Jak jsem již říkala, určitě bych snížila počet klientů na jednoho probačního úředníka 

a snížila bych administrativu, které je nyní hodně. 



Respondent 5 

 Žena, 26 - 35 let, 6 - 8 let praxe OPP, parole 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 

Ano, v této oblasti pracují velmi zkušení lidé, kteří se snaží o co nejlepší práci 

s recidivisty. Máme zde výborné programy, které pachatelům pomáhají a rozvíjí se 

neustále nové projekty na jejich podporu. Proto si myslím, že je sociální práce 

s recidivisty na dostatečné úrovni. 

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní 

trest? 

Drogově závislý, exekuce, nedostatečné příjmy, nezaměstnanost. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti bydlení? 

Na prvním místě zlepšení stavu ubytoven, které jsou teď v hrozných podmínkách, 

a nikdo s tím nic nedělá. Určitě zvýšení počtu sociálních bytů, které by byli schopni 

splatit, protože teď sice máme sociální byty, ale pachatelé si je nemohou dovolit, což 

je ale samozřejmě otázka uplatnění na trhu práce.  

Myslím si, že by teď mohly hodně pomoci probační domy, ale samozřejmě ty se 

nevztahují na všechny. 

4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 

Více organizací, které by zaměstnávaly osoby se záznamem v trestném rejstříku, 

a dále větší počet rekvalifikačních kurzů, které by jim také pomohly v uplatnění na 

trhu práce.  

Vznikají zde práce na černo. Většina osob se záznamem nebo s exekucí nechce 

pracovat, protože ví, že by jim ze mzdy vše vzali. Ale alespoň pracují a mají nějaký 

finanční příjem. 

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Více agentur se zaměřením na dluhové poradenství a vůbec povědomí o samotných 

poradnách. Mnozí klienti, kteří sem docházejí, o těchto poradnách nikdy neslyšeli, ani 

neviděli žádný leták.  

Napadají mne lepší podmínky osobního bankrotu, protože jak osobní bankrot, tak 

insolventní řízení je velmi zdlouhavý, náročný a především složitý proces, do kterého 

se jen tak někdo nepustí. 



6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

Stát by měl především zpřísnit trestní sankce, a to především při řízení v opilosti, 

u výživného a maření úředního výkonu. Kdyby sankce u nás byly přísnější, recidiva 

by byla nižší. Také si myslím, že je zde dost opomíjená prevence, a to na školách. 

Tato prevence měla začít již na základních školách, aby dnešní mládež věděla, jaké 

následky trestný čin obnáší. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České 

republice? 

Inspirací pro nás může být nižší počet klientů na probačního úředníka. S nižším 

počtem klientů bychom pak měli více času na jednotlivé případy. Jinak nevím, co 

bych zde zmínila, možná ještě elektronický monitoring, který také v zahraničí již 

funguje. 

8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy u pachatelů 

vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační služby? 

Je to pouze v samotných lidech, zda chtějí páchat trestnou činnost. Sami lidé musejí 

chtít přestat, nikdo jim to nemůže rozmluvit. Samozřejmě je zde důležitá pomoc státu, 

aby měli připravené podmínky, ale pak už je to jen na lidech. Nyní pomůžou snad 

připravované probační domy a také pro trest domácího vězení elektronický 

monitoring, poté by trest domácího vězení soudci ukládali více. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Určitě bych zjednodušila jednotlivé agendy a jednotlivé formuláře. Snížila bych 

administrativní činnost, kdy v dnešní době neustále tiskneme spoustu papírů. Zvýšila 

bych počet pracovníků z důvodu časů a taky kvality. Kdybychom měli více času, 

mohli bychom samotného klienta kontrolovat častěji a měli bychom tak o něm větší 

přehled. 

 

Respondent 6 

Muž, 47 a více let, 6 - 8 let praxe, OPP 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 



Určitě ne, kdyby byla sociální práce na dostatečné úrovni, tak se každým rokem 

recidiva snižuje, a ne jako je to nyní, že každým rokem kriminální recidiva neustále 

roste. Díky nízkým trestům se nám sem vracejí jedni a ti samí klienti. 

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní 

trest? 

Mezi nejčastější příčiny bych zařadil špatné rodinné zázemí, ze kterého pochází 

nezaměstnanost a nedostatečné finanční prostředky. Mezi důvody recidivy bych také 

zařadil chování samotné justice, která ukládá u některých klientů donekonečna pouze 

alternativní tresty. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti bydlení? 

Situaci by zlepšil vyšší počet sociálních bytů, samozřejmě je zde otázka, kde vezmou 

pachatelé finanční prostředky na náklady s bydlením, když většina pachatelů odmítá 

jít pracovat kvůli exekucím. Kromě sociálních bytů jsou také hojně využívány azylové 

domy nebo ubytovny, které ale momentálně nejsou ve velmi dobrém stavu a hlavně 

jsou přeplněné. 

4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 

Situaci by mohl pomoci vyšší počet organizací, které se zaměřují na zaměstnávání 

těchto osob, protože pokud v dnešní době máte záznam v trestním rejstříku, práci 

hledáte velmi obtížně. Tuto situaci by měl ale řešit především stát nějakou podporou 

pro zaměstnavatele. 

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Je zde určitě málo organizací, které se věnují dluhovému poradenství nebo tedy 

samotné zadluženosti. O těchto poradnách je také velmi málo slyšet, navrhoval bych 

změnu především tohohle typu. 

6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

Stát by se měl více věnovat otázce po propuštění z výkonu, kdy je nejdůležitější 

začlenění člověka do společnosti. Vrátil bych povinnost, aby ve výkonu trestu všichni 

museli pracovat, po propuštění by v této firmě mohli pokračovat. A nakonec bych 

zpřísnil trestní sankce, aby samotná sankce odradila od trestné činnosti. A jak jsem 

také již zmiňoval, podpora ze strany státu pro zaměstnavatele, kteří zaměstnávají 

osoby se záznamem v rejstříku trestů. 



Samozřejmě je také důležitá prevence, a to už na samotných středních školách, kde by 

se žáci měli účastnit preventivních programů, které by jim ukázaly negativa trestných 

činů, drog, záškoláctví atd. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České 

republice? 

Určitě si můžeme vzít příklad z Norska, kdy tam mají kolegové okolo 15 klientů na 

jednoho probačního úředníka, to pak funguje vše jinak. 

8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy u pachatelů 

vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační služby? 

Opět se budu opakovat, zpřísnil bych trestní sankce. Více bych se zaměřil na oblast po 

propuštění z výkonu trestu. Nyní by tuto situaci měly trochu zachránit probační domy, 

které snad v brzké době budou fungovat po celé republice, a pro trest domácího vězení 

by zde byl obrovským přínosem elektronický monitoring. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Ano, snížil bych počet klientů na probačního úředníka, tím bychom měli více času na 

jednotlivé klienty a zlepšila by se tak kvalita celé práce. Měli bychom na ně více času 

a mohli bychom je častěji kontrolovat. 

Respondent 7 

Muž, 26 – 35 let, 3 - 5 let praxe, Dohledy, TDV 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 

Ne, protože ne s každým recidivistou je u nás pracováno systémově. Není u nás 

nastaveno vše tak, jak by mělo být. Recidiva je v České republice velkým 

problémem, který se ne až tak řeší. 

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní 

trest? 

Těch důvodů je více, asi mezi ty nejčastější bych zařadil zadluženost, nedostatek 

peněz, drogy, nezaměstnanost. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

bydlení? 



Situaci v oblasti bydlení by určitě mohla zlepšit síť azylových domů nebo sociálních 

bytů za přijatelné finanční prostředky, aby si tyto byty lidé mohli dovolit. Protože 

i když budou sociální byty, ale pachatelé nebudou mít práci, tak nebudou mít 

finance na nájem a pak tu vyplývá otázka zaměstnání. 

Dalším řešením jsou probační domy, které jsou teď ve fázi řešení, tak doufejme, že 

dojde k pozitivnímu výsledku. 

4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 

Zaměstnanost nebo teda problematiku se zaměstnáním by mohl vyřešit větší počet 

organizací, které by zaměstnávaly osoby propuštěné nebo se záznamem v trestním 

rejstříku. Druhý fakt, který by tomu mohl pomoci, je nevyžadovat výpis z rejstříku 

trestů a určitě bych zlepšil fungování úřadu práce, který taky nefunguje tak, jak má. 

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Tak určitě by oblast zadluženosti vyřešilo zaměstnání, jenže teď se otvírá problém, 

že lidé se záznamem v trestném rejstříku jsou těžko zaměstnatelní anebo radši 

pracují na černo, protože vědí, že peníze dostanou na ruku a stát jim tak nic 

nevezme. Je to jeden začarovaný kruh. 

Dále by mohla pomoc propagace dluhových poraden, o kterých mnozí vůbec 

nevědí. Pokud člověk přijde k nám, tak dluhové poradenství nabízíme, ale hodně lidí 

o nich vůbec neslyšelo. 

6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

Na první místo bych řadil zpřísnění trestů, a ne jen za sebou jdoucí alternativní 

tresty. Alternativní tresty se pouze nabalují a pro několikanásobného recidivistu 

nemají žádný výchovný efekt. Více bych provázal celý systém, jak policejní 

legislativu, vězeňskou, soudní, probační, aby vše fungovalo tak, jak má.  

Stát by se měl také zajímat o prevence na středních školách, a to prostřednictvím 

alespoň nějakých preventivních programů. Snažit se působit výchovně již tam, aby 

mládež věděla, co trestný čin nebo teda jeho následek obnáší. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České 

republice? 

Jelikož se také zabývám trestem domácího vězení, tak bych zmínil elektronický 

monitoring a nižší počet klientů na samotného probačního úředníka. 



8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy u 

pachatelů vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační 

služby? 

Začal bych asi zpřísněním trestního opatření, zavedl bych pravidlo třikrát a dost. 

Neboli maximální počet alternativních trestů by byly pouze tři.  

Více bych se zaměřil na oblast po propuštění z výkonu trestu odnětí svobody. Tato 

fáze mi přijde pro pachatele, kteří opouští vězení, velmi důležitá, protože co udělá 

člověk, který nemá kam jít, nemá kde bydlet, nemá příjem…Asi bych zde také ještě 

zmínil připravované probační domy pro propuštěné, které jim pomohou právě 

v tomto přechodu. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Snížil bych administrativní činnost, zvýšil bych naopak samotnou práci s klientem, 

to by ovšem muselo dojít ke snížení počtu klientů na probačního úředníka. 

Respondent 8 

Žena, 36 – 45 let, 9 – více let praxe, OPP 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 

Ne, myslím si, že práce s recidivisty není na dostatečné úrovni, kdyby byla, tak 

vypadají statistické údaje úplně jinak. 

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní 

trest? 

Příčin recidivy je mnoho, nedají se říci konkrétní dvě příčiny, ale asi mezi ty 

nejčastější patří nízké příjmy, drogy, špatné sociální prostředí. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

bydlení? 

Myslím si, že otázka bydlení pro recidivisty nebo celkově pachatele je na dobré 

úrovni, samozřejmě vždy je co zlepšit, ale možnosti bydlení určitě dosažitelné jsou. 

Pak už záleží jen na samotném člověku, jak se bude snažit si byt najít a také si ho 

udržet. Jak sociální byty, ubytovny nebo noclehárny k mání jsou, ale oni nemají 

zájem hledat. 



4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 

Mohlo by dojít ke zvýšení počtu organizací, které pracují právě s těmito lidmi, 

většina pachatelů totiž neumí napsat životopis nebo motivační dopis, anebo neví, 

kde práci hledat. Zlepšila bych také spolupráci s úřady práce, která momentálně není 

na dobré úrovni.  

Mnoho lidí v této chvíli pracuje spíše na černo, protože vědí, že peníze dostanou 

hned a stát jim nic nevezme. Proto pracují v šedé ekonomice. My tady můžeme být 

rádi, že alespoň pracují a netráví volný čas v hernách či hospodách. 

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Hlavním problémem u zadlužených pachatelů jsou exekuce, většinou se bojí cokoli 

někam nahlásit, aby jim stát peníze nevzal. Co bych v našem státě určitě zakázala, 

tak jsou nebankovní instituce, které dokážou sice půjčit hned, ale za půl roku máte 

200 % úrokovou sazbu, což pachatele zase dostane do exekucí. Splátky nemají jak 

splatit a pak se opět motá v dluzích, začne si půjčovat od přátel nebo rodiny a dluží 

opět tam. Asi bych řešila hlavně tento problém a dále bych podporovala větší 

povědomí o dluhovém poradenství, kde právě těmto lidem s dluhy pomohou 

pomoci.  

6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

Probační domy, si myslím, že určitě pomůžou ke snížení recidivy pachatelů, v druhé 

řadě by to byl elektronický monitoring při trestu TDV. Stát by se měl kromě 

probačních domů, které jsou teď momentálně v projektu ještě více zaměřit na 

postpeniterciární péči především prvního půl roku, kdy je recidiva nejvíce riziková. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České 

republice? 

Snížení počtu klientů na probačního úředníka, lepší propojenost celého systému. 

Určitě bych odkázala na Anglii, anebo Švýcarsko. 

8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy 

u pachatelů vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační 

služby? 

Určitě bych u nich zpřísnila trestní sankce, akceptovala bych první nebo druhou 

podmínku, ale poté hned krátkodobý trest ve věznici, člověk by si pak své chování 



rozmyslel. Snad nyní pomůžou ke snížení recidivy probační domy a také se snad už 

dořeší elektronický monitoring a soudci tak budou více ukládat TDV.   

Dále bych na středních školách zavedla povinné preventivní programy, aby 

mladiství věděli, co spáchání trestného činu obnáší, a tím je to odradilo i do 

budoucna.  

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Nevím, doposud jsem nad tím takhle nepřemýšlela, ale pokud bych mohla něco 

změnit, tak bych snížila administrativní činnost, které je opravdu hodně, a dále bych 

snížila počet klientů na probačního úředníka. Připadá mi, že každý den tento počet 

roste. Jinak bych vše nechala tak, jak je. 

Respondent 9 

Žena, 36 - 45 let, 9 - více let praxe, Dohledy, OPP 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 

Myslím si, že na dostatečné úrovni není, kdyby byla, tak bychom neměli tolik 

klientů, kolik máme a recidiva by se snižovala, a ne jako nyní, že spíše roste.  

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní 

trest? 

Těch příčin je zde několik, ale asi mezi ty nejvíce opakované patří drogy, 

nezaměstnanost, exekuce, špatná bytová situace. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

bydlení? 

V oblasti bydlení by pomohl vyšší počet sociálních bytů, které by byly finančně 

přijatelné nebo větší počet azylových domů, které jsou v dnešní době přeplněné.  

Nevím, zda jste teď někdy byla v azylovém domě, ale některé jsou opravdu 

v hrozném stavu, to samé ubytovny. 

Samozřejmě, i když si člověk sociální byt nebo azylový dům najde, kde by mohl 

být, stále tam musí platit alespoň nějaký nájem, a zde vyplývá na povrch 

samozřejmě mít práci. Lidé se záznamem v rejstříku jsou těžko zaměstnatelní, 

obzvláště když mají dluhy nebo exekuce.  



4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 

Vyšší počet agentur, které by s nimi lépe pracovaly a vyšší počet zaměstnavatelů, 

kteří by zaměstnávali osoby se záznamem v rejstříku.  Polovina lidí, se kterými zde 

pracujeme, neumí napsat ani životopis nebo životopis zvládnou, ale motivační dopis 

již ne. Někteří naopak nemají vůbec k dispozici internet, aby se podívali na nabídky 

práce, a jsou odkázáni na úřady práce, které by jim nabídky měly poskytnout. 

Samozřejmě i zde na probační službě s nimi nabídky procházíme a pomáháme jim 

v tomto hledu.  

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Na prvním místě bych zrušila nebankovní společnosti, nebudu zmiňovat, které to 

jsou, které půjčí lidem jen na základě občanského průkazu. Lidé si zde půjčí, ale pak 

samozřejmě nemají na vrácení a naskakují jim úroky, a tím zde vzniká problém. 

Zadlužených lidí zde máme opravdu ohromné množství, zrovna klient, co tu byl 

před chvíli, dluží rodině, oběti, neplatil výživné…Zde pomůže nějaký splátkový 

kalendář a pomoc odborníků. 

6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

Tak jak jsem řekla před chvilkou, zrušit všechny nebankovní instituce, kde lidem 

půjčí a oni to pak nemají z čeho vrátit.  

Stát by měl více podporovat zaměstnavatele, které by zaměstnali lidi se záznamem 

v rejstříku. Určitě by u nás už měl být elektronický monitoring a probační domy, 

které jsou nyní v projektu.  Myslím, že stát by se měl zamyslet i nad otázkou justice, 

kdy na pachatele nepůsobí výchovně neustále uložení jen OPP. Trestní sankce by 

měly více působit odstrašujícím způsobem. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České 

republice? 

Ze zahraničí asi nejvíce elektronický monitoring a probační domy, kde již fungují. 

A určitě větší propojenost celého systému nejen probační a mediační služby, ale 

i justice, neziskových organizací, úřadů práce, vězeňské služby. 

8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy 

u pachatelů vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační 

služby? 



Myslím si, že kdyby se zpřísnily trestní sankce, pachatelé by zde lépe 

spolupracovali a působilo by to daleko více výchovně.  Situaci by také zlepšila lepší 

spolupráce s organizacemi, které zaměstnávají osoby se záznamem.   

Více bych se u osob propuštěných z výkonu trestu zaměřila na začlenění zpět do 

společnosti, které u pachatelů, kteří se nemají kam vrátit, nemají práci, nemají 

peníze, není zrovna lehké. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Co bych zde změnila? Určitě snížení počtu klientů na probačního úředníka, tím by 

se zlepšila i kvalita této práce, kdy bychom na klienty měli více času, mohli bychom 

je častěji kontrolovat a celkově bychom se jim více věnovali. Jinak jsem spokojená.  

Respondent 10 

Muž, 36 - 45 let, 6 - 8 let praxe, Dohledy 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 

Myslím si, že na dostatečné úrovni není, protože kdyby byla, tak bychom se zde 

nesetkávali s těmi samými recidivisty a kriminální recidiva by sama o sobě byla 

nižší, než je teď. Na druhou stranu, ale vždy bude záležet jenom na samotném 

člověku, zda bude páchat trestnou činnost nebo ne, stát musí ale vytvořit vhodné 

podmínky. 

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní 

trest? 

Nejčastější příčiny recidivy, se kterými se zde potkávám, nebo s ohledem na 

zkušenost, jsou asi drogy, určitě nezaměstnanost, nízké příjmy, špatné bydlení. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

bydlení? 

V oblasti bydlení by pomohlo, aby se stát zaměřil na vybudování nových sociálních 

bytů, nebo alespoň zvýšil počet ubytoven, které jsou v dnešní době opravdu 

přeplněné a některé jsou i v dezolátním stavu. Samozřejmě je zde otázka, z čeho 

budou sociální byty platit, pokud nemají žádný příjem, nebo příjem mají, ale mají 

dluhy. 



4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 

V dnešní době je hrozně těžké najít si práci, pokud máte záznam v trestním rejstříku, 

protože podmínka zaměstnavatele bývá čistý trestní rejstřík. Navrhoval bych asi víc 

podporovat zaměstnavatele ze strany státu, kteří by zaměstnávali se záznamem nebo 

zvýšit počet organizací, které se věnují zaměstnávání osob se záznamem nebo 

s trestnou minulostí. 

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Hlavním problémem jsou zde nebankovní společnosti, které vám půjčí jen na 

základě rodného čísla a maximálně se vás zeptají na pár otázek. Zrovna před chvíli 

jsem našel na internetu stránku, kde bylo, půjčíme vám do dvou minut až pět tisíc 

korun, a asi jen tak za nic to opravdu nebude. 

Více bych propagoval instituce, které se zabývají dlužním poradenstvím, 

samozřejmě je zde problém exekucí, kdy kvůli exekucím pachatelé nepůjdou 

pracovat nebo jedině na černo, protože velmi dobře vědí, že by jim z příjmů skoro 

nic nezbylo. 

6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

Já bych se na prvním místě zabýval justicí a zpřísnil bych tresty, protože neustále 

ukládání alternativních trestů není zrovna výchovné. Navrhoval bych systém třikrát 

a dost, to znamená tři podmínky a poté by následoval alespoň krátkodobý výkon 

trestu ve vězení.  

Dále bych se asi více věnoval prevenci a vůbec celkovému předcházení trestné 

činnosti, zaměřil bych se prevenci na středních školách pomocí preventivních 

programů. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České 

republice? 

Asi nižší počet klientů na probačního úředníka, jinak mě nic momentálně nenapadá. 

8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy 

u pachatelů vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační 

služby? 



Asi se opět budu opakovat, zpřísnil bych trestní sankce, snížil bych počet klientů na 

jednoho probačního úředníka, tím bychom měli více času klienty kontrolovat a měli 

bychom o nich celkově větší přehled.  

Samozřejmě by ke snížení recidivy nyní měly přispět probační domy, které se teď 

řeší, a doufejme, že se také dořeší elektronický monitoring, který zase pomůže trestu 

domácího vězení. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Jednalo by se o snížení počtu klientů, snížení administrativní činnosti, které je 

opravdu mnoho. To je asi vše, co bych momentálně měnil. 

Respondent 11 

Žena, 36 – 45 let, 9 – více let praxe, OPP 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 

Stoprocentně není, a to z důvodu, že v České republice je nejednotnost celého 

systému. Stát by se měl více zaměřit na propuštěné pachatele z výkonu trestu, kde 

by tato práce měla být daleko efektivnější. Také bychom se zde měli pozastavit nad 

tím, jak se vůbec v České republice ukládají tresty. 

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní 

trest? 

 Drogy, určitě záznam v trestném rejstříku, nedostatek sociálního zázemí, 

zadluženost. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

bydlení? 

Situaci by zlepšilo sociální bydlení nebo tedy sociální byty, a to především u lidí, 

kteří jsou propuštěni z výkonu trestu, protože oni nemají vůbec kde začít, nebo spíše 

nevědí, kde začít. Nemají práci, nemají peníze, nemají kam jít. Určitě skvělá 

myšlenka v tomto ohledu probační domy. V České republice jsou v tento moment 

probační domy v přípravné fázi, tak doufejme, že pilotní projekt bude úspěšný. 

4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 



Větší nabídka práce pro osoby, které mají záznam v rejstříku trestů. U těchto lidí je 

důležitá okamžitá pomoc, protože potřebují peníze, potřebují kde být a hlavně 

potřebují vyplnit volný čas. Ze strany státu by zde měla být větší podpora pro 

zaměstnavatele, aby lidé se záznamem mohli pracovat legálně, protože hodně lidí, 

co mají záznam v trestném rejstříku, práci najít nemohou, a proto pracují na černo.  

Určitě by také pomohla větší spolupráce s úřadem práce, protože mnoho recidivistů 

neumí sepsat životopis či motivační dopis. 

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Tak samozřejmě tuhle situaci zlepší kvalitní dluhové poradenství, které by ale mělo 

být bezplatné. Lidé, kteří k nám chodí, neví jak s dluhy naložit, neví, kde vůbec 

začít, nemají o tom žádné informace, z tohoto důvodu by měly poradny informace 

poskytnout, vysvětlit jim například kalendář splátek a poradit jim, jak se s dluhy 

vyrovnat. Z tohoto důvodu bych se soustředila na vyšší počet dluhových poraden. 

6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

V České republice jsou hlavním problémem přeplněné věznice a poté nevhodné 

ukládání trestů. Člověk zde má X alternativních trestů, které výchovně nepůsobí, 

například lidem, kteří jsou závislí na drogách, uloží obecně prospěšné práce.  

Stát by měl také více rozvíjet pracovní místa pro osoby se záznamem v rejstříku. 

Stát by měl v tomto směru více spolupracovat a podporovat zaměstnavatele.  

V oblasti bydlení by se měl stát zaměřit na sociální byty, azylové domy, probační 

domy.  

Poslední, co bych zmínila, je asi mírnost trestních sankcí, kterým opravdu někdy 

nerozumím. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České 

republice? 

Inspirací pro nás může být například z Holandska propojenost celkového systému, 

nižší počet administrativní činnosti, a tím více času na klienta. 

8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy 

u pachatelů vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační 

služby? 

Dle mého názoru by se měl změnit způsob ukládání trestu, neměli by se 

donekonečna dávat alternativní tresty, nebo alespoň dávat alternativní tresty u osob, 



kterým to opravdu pomůže. Stoprocentně bych se více věnovala fázi po propuštění 

z výkonu, a více bych se zaměřila na nabídku bydlení a práce, která je zásadní. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Snížila bych počet klientů na probačního úředníka a zvýšila bych platové 

ohodnocení vzhledem k praxi, znalostem a nadměrné činnosti. 

Respondent 12 

Muž, 46 – více let, 6 – 8 let praxe, OPP, dohledy 

1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 

Myslím si, že není. Sociální práce je zde nejednotná, pokud se jen podíváte, jak celý 

systém funguje v jiných zemích, tak v České republice jednotnost opravdu není. 

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní 

trest? 

Finanční situace odsouzeného nebo tedy nedostatečné příjmy, rodinné prostředí, 

nezaměstnanost a příliš volného času, který tráví nekontrolovatelně. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

bydlení? 

Tak nyní nejvíce projednávané probační domy, které by mohly připravit propuštěné, 

a tím tak snížit recidivu, větší počet ubytoven, které jsou neustále přeplněné 

a výstavba sociálních bytů s přiměřenými náklady, které by byli schopni lidé 

zaplatit. Bydlení je zde veliký problém, protože hodně recidivistů na běžný nájem 

nemá, vzhledem k tomu, že se dnešní nájemné neustále zdražuje, a proto jsou pak 

odkázáni na nocleh u kamarádů či hledají pomoc jinde. 

4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 

Větší nabídka pracovních míst pro osoby se záznamem v rejstříku trestů.  

Založení nových organizací, které se zabývají zaměstnáváním těchto osob a větší 

podpora ze strany státu pro tyto organizace, protože je velmi důležité, aby si našli 

pracovní uplatnění, vydělali si nějaké peníze a mohli tím zabezpečit nejen sebe, ale 

i svou rodinu.  



5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Problémem jsou v tomhle směru nebankovní organizace, které velmi rády půjčují 

a umějí to podat tak, že vlastně žádné úroky nebudete platit, což samozřejmě tak 

není. Půjčila jste si někdy něco? Tak asi víte, že nic není zadarmo. 

Pomohla by vyšší informovanost o dluhových poradnách, které by vysvětlily, jak 

s dluhy vyjít, nebo by dokázaly sestavit klientům splátkový kalendář na určitou 

dobu, ale hlavně by jim vysvětlily, jak se z dluhů vymanit. 

6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

Dle mého názoru by měl stát zavést pravidlo 3krát a dost při ukládání alternativních 

trestů, protože při recidivě je opakované ukládání alternativního trestu bezúčelné, 

jako teď momentálně tady byl pán 50 let a má uložený osmý alternativní trest 

(ukázka spisu).  

Také bych zavedl povinné preventivní programy na základních školách, kde by se 

žáci měli dozvědět o následcích trestného činu a nejen trestného činu, ale 

i o financích, jak se nedostat do dluhů, k drogám atd. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České 

republice?  

Ze zahraničí určitě jednotnost a spolupráce mezi různými organizacemi. 

8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy 

u pachatelů vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační 

služby? 

Jak jsem říkal, zavedl bych pravidlo 3krát a dost, což si myslím, že by pomohlo ve 

snížení recidivy, a také bych se více zaměřil na kontrolu osob v jejich sociálním 

prostředí. Ale bohužel jeden probační úředník má tolik klientů, že to časově 

nezvládá. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Tak asi to, co jsem říkal před chvílí, snížení počtu klientů, díky čemuž bychom měli 

více času na samotného klienta a naše práce by se tak stala více efektivní.  

 

Respondent 13 

Žena, 26 – 35 let, 3 – 5 let praxe, Dohledy 



1. Domníváte se, že je sociální práce s recidivisty v České republice na dostatečné 

úrovni? Svou odpověď zdůvodněte. 

Myslím si, že není, protože pokud by byla, neměli bychom zde tolik klientů a už 

vůbec ne recidivistů.  

2. Jaké jsou nejčastější příčiny recidivy u pachatelů, jimž byl stanoven alternativní 

trest? 

Nejčastěji se setkávám se špatným rodinným zázemím, braním drog, nedostatkem 

peněz, zadlužeností a nezaměstnaností. 

3. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

bydlení? 

Oblast bydlení je neustále diskutované téma, protože pachatelé nemají kde bydlet, 

neustále se stěhují a také si půjčují peníze, protože nemají na nájem. V tomto směru 

bych zde navrhovala zaměřit se na sociální bydlení, které by tuto situaci mohlo 

vyřešit.  

Ale nejde jen o bydlení, ale také o zaměstnání, díky kterému by měli finance a byty 

si mohli dovolit. 

4. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zaměstnanosti? 

Podle mě by to vyřešilo větší počet firem, které zaměstnávají osoby se záznamem 

v trestním rejstříku. Stát by měl tyto firmy více podporovat a motivovat. Také více 

organizací, které by pomáhaly pachatelům najít si práci, protože většina z nich nemá 

přístup k internetu, a tak jsou závislí na úřadech práce nebo informačních tabulích 

v nákupních centrech. 

5. Jaká další opatření by mohla zlepšit situaci odsouzených pachatelů v oblasti 

zadluženosti? 

Podle mě by pomohlo, kdyby se stát pokusil zrušit nebankovní společnosti, které 

nezajímá, jestli máte půjčku čím splácet nebo jestli vůbec máte nějakou práci. 

Už na základních školách by žáci měli mít větší finanční gramotnost. Už tam by se 

měli žáci dozvědět, jak šetřit nebo jak zbytečně neutrácet, a hlavně aby si vryli do 

paměti, že nemají podepisovat nic, čemu nerozumí nebo si nepřečetli.  

6. Co by, dle Vašeho názoru, měl stát udělat pro snížení rizika opětovného spáchání 

trestného činu? 

Stát by měl zpřísnit trestní sankce, které by lidi odradily od páchání trestné činnosti.  

Hodně pachatelů a hlavně recidivistů, se kterými zde pracujeme, jsou 



nekomunikativní, drzí a z  obecně prospěšných prací nebo z dohledů si opravdu nic 

nedělají.  Stát by se měl více věnovat prevenci na základních a středních školách, 

aby mládež odradila od trestné činnosti, aby už u nich zvýšila povědomí o tom, jaké 

chování je špatné a nežádoucí pro společnost. 

7. Co může být inspirací ze zahraničí pro probační a mediační službu v České 

republice? 

Rozhodně pro nás může být inspirací Anglie, kde celkově ten chod funguje lépe. 

8. Jakým způsobem lze, dle Vašeho názoru, dojít ke snížení úrovně recidivy 

u pachatelů vykonávající alternativní tresty pod dohledem probační a mediační 

služby? 

Myslím si, že asi vše, co jsem již zmínila, tedy zpřísnění trestních sankcí, aby 

alternativní tresty měly větší úspěch, zlepšit komunikaci s úřadem práce, větší počet 

organizací, které zaměstnávají osoby se záznamem, připravované probační domy 

atd.   

Co by také mohlo pomoci, by byla vyšší kontrolovatelnost jednotlivých klientů 

v jejich prostředí, ale vzhledem k velkému počtu klientů na to nemáme časové 

možnosti. 

9. Změnil/a byste něco v chodu (ve fungování) systému probační a mediační služby? 

Pokud ano, co by tato změna měla obnášet? 

Ano změnila. Snížila bych počet klientů na probačního úředníka, poté by nám zbylo 

více času na kontrolu jednotlivých klientů v jejich prostředí, práci nebo v rodině. 

 

 


